
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ

Caràcter: ordinari
Data: 23 de juliol de 2002
Horari: 20 hores
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament

Hi assisteixen:
Montserrat Santandreu Ginard, batle
Elvira Piris Quetglas, regidora
Antònia Tous Ginard, regidora
Jerónimo Ginard Ginard, regidor
Joan Amorós Bauçà, regidor
Jaime Sureda Bonnín, regidor
Maria Antonia Sansó Navarro, regidora
José Silva Jiménez, regidor
Pere Llinás Morey, regidor
Magdalena Fuster Lorenzo, regidora
Apol· lònia Genovard Servera, regidora
Julen Adrián Gorostiza, regidor

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

No hi assisteix:
Francisco Javier Forteza Hidalgo, regidor

Ordre del dia

1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions anteriors.
2. Aprovació, si s’escau, de les gratificacions del personal corresponents als mesos de maig i juny de 
2002.
3. Precs i preguntes.

Desenvolupament de la sessió

1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions anteriors

Es llegeixen les actes corresponents a les sessions de 5 de març i 4 d’abril de 2002 i la secretària fa 
constar que ha fet, en ambdues actes, a instància del portaveu d’EU/EV, una sèrie de correccions en 
les seves intervencions.

La portaveu d’UM, Sra. Genovard, exposa que, en el punt núm. 6 de l’acta de dia 5 de març, no s’ha 
fet constar la seva intervenció, i que va dir: Aen el govern d’Adolfo Suárez ja es va presentar una 
proposta de desaparició del servei militar obligatori”.

Efectuades aquestes correccions, s’aproven, per assentiment de tots els reunits, les actes
corresponents a les sessions dels dies 5 de març i 4 d’abril de 2002.

2. Aprovació, si s’escau, de les gratificacions del personal corresponents als mesos de maig i 
juny de 2002

El batle exposa que el personal de la Brigada Municipal d’Obres, el personal d’oficines, la policia 
auxiliar i el personal de la Residència, han fet una sèrie de gratificacions durant els mesos de maig i 
juny de 2002, que s’apugen a la quantitat de 6.176,50 €.

Tots els portaveus municipals manifesten la seva conformitat.

Els reunits acorden, per unanimitat:



Aprovar les gratificacions del personal corresponents als mesos de maig i juny de 2002, que
s’apugen a la quantitat de 6.176,50 €.

A continuació i, abans de tractar el següent punt de precs i preguntes, el batle diu que hi ha mocions 
presentades per EU/EV, que s’ha de votar la seva inclusió en l’ordre del dia i que s’han de debatre, si 
n’és el cas.

Moció referent a la creació d’una comissió informativa municipal d’Obres i Serveis

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la proposta que, copiada literalment, diu:

“Exposició de motius

1. Atès que s’estan realitzant o a punt de començar un seguit d’importants obres públiques al 
municipi, com són la remodelació i el canvi de coberta de l’edifici de la Sala i del de les Escoles 
Velles, la construcció del Centre de Dia i de l’Escola Pública de la Colònia;

2. Atès que, també, estan pròximes d’iniciar-se les obres de reinstal· lació o d’instal· lació d’un seguit 
d’infraestructures (aigua potable, pluvials, residuals, telecomunicacions, rec, enllumenament públic, 
etc.);

3. Atès que tothom ha pogut apreciar greus deficiències en els serveis de recollida selectiva en els 
darrers mesos;

4. Atès que la manca de comunicació i transparència de l’Equip de Govern ha estat, precisament,  un 
dels elements que ha propiciat les agudes discrepàncies entre les diferents forces polítiques i entre 
aquestes i els veï ns;

5. Atès que l'eliminació de les comissions informatives, que havien funcionat fins ara en anteriors 
legislatures, és un fet anormal que no ha creat més que problemes, distorsionant el seguiment 
normal dels diferents projectes i serveis municipals, i ha fet que forçosament fossin els mitjans de 
comunicació el procediment per abordar els problemes, per haver inutilitzat, l’Equip de Govern, els 
que haurien d’haver estat els canals normals;

6. Atès que seria desitjable recuperar el funcionament normal de la política municipal i estalviar als 
veï ns els enfrontaments que poden perjudicar una desitjable i ràpida execució de les obres que estan
pendents;

EU-EV presenta la següent 

Proposta

1. L’Ajuntament en Ple ha de crear una comissió informativa municipal d’Obres i Serveis, dotada amb 
les funcions següents:

a) Proposta, informe i seguiment de totes les propostes de millora dels serveis públics de
competència municipal i també d’aquells que en siguin competència subsidiària. 

b) Control i seguiment de l’execució de les obres publiques de titularitat municipal, en especial sobre 
el compliment de la normativa en tot el referent a criteris de construcció ecològicament sostenible 
(PVC, fusta certificada, etc.).

c) Totes les que, a més de les anteriors, li delegui el batle.

2. La Comissió Informativa Municipal d’Obres i Serveis ha d’estar formada per:

a) El Batle (o el regidor responsable d’Obres i Serveis), que en serà el president.

b) Representats de totes les forces polítiques presents al consistori (per exemple en la mateixa 
proporció que s’ha establert al Patronat del Teatre Municipal).



c) Els tècnics municipals: arquitecte, aparellador, enginyer i secretària municipal.

3. La Comissió Informativa Municipal d’Obres i Serveis s’ha de convocar de manera ordinària amb 
caràcter mensual, i de manera extraordinària sempre que el seu president ho consideri oportú.”

El batle diu que es rebutja la moció. Totes les obres municipals tenen el seu seguiment, tant per part 
dels tècnics competents com per part dels membres de l’Equip de Govern delegats de les respectives 
àrees de les quals es deriven les obres.

A continuació, es vota la ratificació de la urgència i la inclusió en l’ordre del dia d’aquesta moció, que, 
per 1 vot a favor (EU/EV) i 11 vots en contra (UIA, PSOE, PP i UM), no s’aprova per manca de 
quòrum en la votació. 

Moció referent a la creació d’una comissió informativa municipal de Medi Ambient, Fora Vila, 
Patrimoni i Seguiment del Parc Natural

El portaveu d’EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

 AExposició de motius

1. Atesa la preocupació de la majoria dels grups polítics representats a l’Ajuntament sobre la gestió 
del Parc Natural realitzada per la Conselleria de Medi Ambient;

2. Atès que la majoria de grups polítics presents a la Sala han manifestat el seu interès per la 
participació de l’Ajuntament a l’autoritat de gestió del parc;

3. Atès que els regidors que no formam part de l’Equip de Govern no tenim cap possibilitat de 
participar o realitzar un seguiment de les iniciatives que els representants de l’Ajuntament (de l’Equip 
de Govern) puguin dur a terme en l’autoritat de gestió;

4. Atès que la participació, el seguiment i el control de la gestió del Parc de Llevant no es pot 
restringir, únicament, als membres de l’Equip de Govern municipal;

5. Atès que durant aquesta legislatura han desaparegut, per voluntat de l’Equip de Govern, les 
comissions informatives que havien funcionat fins ara en anteriors legislatures i que això és un fet 
anormal que no ha creat més que problemes, i que ha fet que, forçosament, fossin els mitjans de 
comunicació el procediment per abordar els problemes, per haver  inutilitzat, l’Equip de Govern, els 
que haurien d’haver estat els canals normals;

6. Atès que no tenen cap ni una legitimitat per demanar a la Conselleria de Medi Ambient més 
participació i transparència (que mai no ha estat negada per la Conselleria de Medi Ambient als 
ajuntaments, abans al contrari) aquells que neguen la participació, el control i la transparència a 
l’oposició des del govern municipal;

EU-EV presenta la següent 

Proposta

1. L’Ajuntament en Ple ha de crear una COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE MEDI AMBIENT,  FORA

VILA, PATRIMONI, I SEGUIMENT DEL PARC NATURAL dotada de les funcions següents:

a) Proposta, informe  i seguiment de totes les propostes de dinamització econòmica de la fora vila en 
general i de les finques incloses en el Parc Natural en particular. 

b) Proposta, informe i seguiment de totes les propostes de dinamització turística del municipi lligades 
al Parc Natural i al patrimoni històric, artístic, paisatgístic i cultural del municipi. 

c) Control i seguiment de l’actuació dels representants municipals en els òrgans de gestió del  Parc 
Natural i del Consorci de les Finques Publiques d’Artà.



d) Proposta, informe i seguiment de les propostes per millorar la difusió dels valors ecològics, 
naturals i etnològics del municipi d’Artà.

e) Proposta, informe i seguiment de la difusió de les línies d’ajudes als propietaris de les finques 
incloses en el Parc Natural, així com dels mecanismes per sol· licitar la inclusió dins el Parc  de 
finques que no hagin estat incloses inicialment.

f) Totes les que, a més de les anteriors, li delegui el batle.

2. La COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL DE MEDI AMBIENT, FORA VILA, PATRIMONI I SEG UIMENT DEL PARC

NATURAL ha d’estar formada per:

a) El batle (o el regidor responsable de Fora Vila, Patrimoni o Foment Econòmic), que en serà el 
president.

b) Representats de totes les forces polítiques presents al consistori (per exemple, en la mateixa 
proporció que s’ha establert al Patronat del Teatre Municipal).

c) Els tècnics municipals: arquitecte, aparellador, enginyer i secretària municipal.

3. La Comissió Informativa Municipal de Medi Ambient, Fora Vila i seguiment del Parc Natural s’ha de 
convocar de manera ordinària amb caràcter mensual i de manera extraordinària sempre que el seu 
president ho consideri oportú.”

El batle diu que es rebutja la moció. D’aquestes àrees, els membres delegats de l’Equip de Govern ja 
en fan el seguiment corresponent.

A continuació, se sotmet a votació la ratificació de la urgència i la inclusió en l’ordre del dia d’aquesta 
moció, i, per 1 vot a favor (EU/EV) i 11 vots en contra (UIA, PSOE, PP i UM), no resta aprovada per 
manca de quòrum en la votació.

3. Precs i preguntes

A continuació, es llegeix l’escrit de precs i preguntes presentat pel portaveu d’EU/EV, Sr.Adrián.

Precs

1.1. Prec que l’Equip de Govern encomani a la Brigada Municipal d’Obres i Serveis fer nets els 
jardins públics i llevar el Carpobrotus Edulis i, també, les altres espècies invasores, com són la 
Mecem Briantemum i l’Aptemia sp.; especialment, en els espais situats a la vorera del mar, a les 
urbanitzacions de la Colònia de Sant Pere, Betlem i S’Estanyol, on està més estesa la plaga i que, a
més,  són els llocs ecològicament més fràgils. 

Resposta:  Quan la brigada de jardiners municipals tengui temps per dedicar-se a retirar aquestes 
plantes dels jardins municipals on n’hi ha, ho faran. 

1.2. Igualment prec que l’Equip de Govern iniciï  una campanya informativa a tots els propietaris i 
habitatges situats a parcel· les amb jardí de la Colònia i de les urbanitzacions costaneres veï nes a la 
Colònia per sol· licitar la seva col· laboració per tal de fer desaparèixer o al manco tenir controlada 
aquesta plaga.

Resposta:  Traslladarem aquest prec a l’equip directiu del parc natural per promoure una campanya 
conjunta, tant d’informació sobre aquesta planta com de la seva possible retirada. 

2. Prec que, mentre NETURSA no tingui regularitzat el manteniment de tots els punts verds 
de recollida de selectiva de fems, l’Ajuntament resolgui el problema subsidiàriament i elevi l’oportuna 
queixa al CIM per la deficient execució d’aquest servei.



Resposta:  L’Ajuntament d’Artà està permanentment en contacte amb els serveis tècnics del CIM i 
amb l’empresa NETURSA per procurar un servei de qualitat.

Fa pocs dies, el CIM ha contractat una empresa que vetllarà pel bon funcionament i servei de la 
recollida selectiva: CATMA, SL, amb seu al carrer de Joan Miró, núm. 3, de Palma, i de la qual és 
responsable el Sr. Eulogio Cuenca Bonacho. 

3. Prec que, a més de fer arribar la documentació relativa a proveï dors de fusta certificada als 
adjudicataris de les obres de canvi de teulada i remodelació dels edificis de la sala i de les Escoles 
Velles, l’Ajuntament gestioni la sol· licitud de les subvencions a què es pugui accedir per a totes les 
actuacions necessàries per aconseguir que les fusteries d’Artà puguin accedir a les certificacions de 
Acustòdia de cadena” i puguin certificar els seus productes com fets amb fusta certificada. 

Resposta: Farem arribar aquesta informació, tan bon punt estigui elaborada, a les fusteries d’Artà 
perquè en tenguin coneixement i puguin actuar en conseqüència.

4. Prec l’Equip de Govern perquè realitzi les actuacions oportunes per tal que la zona de jocs del parc 
infantil de Montferrutx (situat al costat de l’avinguda de Montferrutx i del Casal de Colònies) sigui 
dotada del mateix paviment de rajoles de cautxú que ja tenen la resta de parcs infantils del municipi.

Resposta:  S’estudiarà la inclusió d’aquest prec en els pressuposts de l’any 2003. Per a enguany, no 
hi ha partida prevista per a això. 

5. Que s’adobin els desperfectes que presenten algunes de les rajoles de cautxú de la zona de jocs
infantils del parc dels Pins, del c/ de Josep Melià.

Resposta:  Es tendrà en compte. 

6. Que el Sr. Batle compleixi els articles 42 i 113 del Reglament d’organització, funcionament i règim 
jurídic de les corporacions locals, aprovat pel RD 2568/1986, de 28 de novembre. En concret, 
aquests dos articles estableixen:
AArticle 42. El Alcalde dará cuenta sucinta a la Corporación, en cada sesión ordinaria del Pleno, de 
las resoluciones que hubiere adoptado desde la última sesión plenaria ordinaria para que los 
concejales conozcan el desarrollo de la administración municipal a los efectos de control y
fiscalización de los órganos de gobierno, previstos en el artículo 22.2a), de la Ley 7/1985, de 2 de 
abril.
Art. 113. B) Las sesiones de la Comisión de Gobierno no serán públicas, sin perjuicio de la publicidad 
y comunicación a las Administraciones Estatal y autonómica de los acuerdos adoptados. Además, en 
el plazo de 10 días deberá enviarse a todos los miembros de la Corporación copia del acta”.

Resposta: Es lliuraran els esborranys de les actes de la Comissió de Govern i els decrets i les 
resolucions de Batlia tan bon punt estiguin llestos per part dels serveis administratius, com sempre 
s’ha fet. 

7. EU-EV prega l’Equip de Govern perquè compleixi l’acord de la Comissió de Govern de data 15 
d’octubre de 2001 i senyalitzi una parada de servei públic (Taxi) a la Gran Via de la Constitució, a 
continuació del senyal de càrrega i descàrrega; i que faci el mateix a la Colònia de Sant Pere, al c/ 
del Tord, devora la marquesina.

Resposta: Es tendrà en compte.

8. EU-EV prega l’Equip de Govern perquè realitzi les actuacions necessàries en relació a l’edifici de 
la plaça d’en Marxando, núm. 1, 2 i 3, del qual, el setembre de 1999, l’aparellador municipal en va fer
un informe que, aleshores, qualificava l’esmentat edifici com a Aruï na total”. A hores d’ara no hi ha 
constància sobre les actuacions que s’hagin pogut realitzar per garantir la seguretat de l’edifici i dels 
transeünts que hi passen, pel carrer Major i la plaça d'en Marxando.

Resposta:  Per les informacions que tenim, l’inici d’aquestes obres és imminent. 



9.  EU-EV prega l’Equip de Govern perquè estableixi les negociacions pertinents amb l’Ateneu Alcari 
per poder comptar, per al proper curs, amb els serveis d’aquesta institució en els nuclis d’Artà i la 
Colònia, més en concret amb el seu programa AEscola Viva”, que té una àmplia experiència en 
municipis veï ns i que ha demostrat la seva utilitat tant en la integració d’al· lots immigrants com en la 
prevenció d’al· lots en situació de risc.

Resposta: Estudiarem aquesta possibilitat. 

Preguntes

1. Cuques del pi

1.1. Quines actuacions relatives al control de la papallona del pi (Thaumatopoea pytocampa) està
realitzant l’Ajuntament en zones urbanes?

Resposta:  S’estan repartint càpsules de feromones a tothom que en demana i dins els propers dies 
es recol· locaran trampes sexuals ens els parcs i els jardins municipals on hi ha pins. 

1.2. Quines més té previstes d’aquí fins l’hivern?

Resposta: Aquestes que s’han dit, algunes podes selectives i destruccions puntuals de bosses amb 
cartutxos.

2. NS

2.1. Vist que l’Equip de Govern ha suspès unilateralment les reunions de la Junta de
Portaveus, on (a falta d’una comissió informativa d’urbanisme) es realitzava el seguiment de la revisió 
de les NS, quan presentarà l’Equip de Govern la seva proposta de revisió de les NS?

Resposta: Pròximament.

2.2. Quan durà l’Equip de Govern a plenari la nova aprovació inicial de les NS?

Resposta: Pròximament.

3. Disciplina urbanística 

3.1. Segons la darrera jurisprudència, quins permisos o llicències són necessaris per posar en 
funcionament una antena de telefonia mòbil?

Resposta: Segons la darrera jurisprudència i, concretament, la sentència del jutjat contenciós 
administratiu de Palma núm. 2, mitjançant la qual s’ha desestimat el recurs formulat per Retevisión 
contra l’Ajuntament de Maria de la Salut, que li va denegar l’autorització per col· locar una antena 
sense comptar amb la llicència d’activitat corresponent, la instal· lació d’una antena de telefonia mòbil 
requereix, a més de la llicència municipal d’obres, la llicència d’activitat municipal.

3.2. Quantes antenes de telefonia mòbil estan instal· lades en el municipi? 

Resposta: Set.

3.3. Quina és la ubicació de cadascuna d’elles?

Resposta: Gran Via de la Constitució, 2: 1.
Carrer de Sant Salvador: 1.
Carrer Major de la Colònia: 1.
Polígon 2, parcel· la 2: 1.
Puig de la Tudossa: 1.
Polígon 2, parcel· la 4: 1.
Polígon 10, parcel· la 34: 1. 



3.4. Quins permisos tenen cadascuna d’aquestes instal· lacions?

Resposta: Les quatre primeres tenen la llicència d’obres i se’ls ha requerit perquè presentin el 
projecte d’activitats corresponent.

Les tres darreres tenen l’expedient d’obres en tramitació i se’ls ha requerit perquè presentin el 
projecte d’activitats corresponent. 

3.5. Quants dels expedients de disciplina urbanística amb proposta de demolició aprovada pel plenari 
de juliol de l’any passat no han presentat recurs contenciós administratiu?

Resposta: Set.

3.6. Quines gestions ha realitzat l’Equip de Govern amb aquests expedients per dur endavant l’acord 
del plenari? 

Resposta: S’ha parlat amb els seus promotors.

3.7. Està esperant, pot ser, que el CIM se subrogui les competències? 

Resposta: No.

3.8. Recentment la premsa s’ha fet ressò que la Comissió de Govern a la fi s’ha adonat que el pub 
Pas a nivell, del qual és titular el Sr. Forteza, regidor del PP, va ser obert com a Abar d’una copa”, 
categoria que no correspon a l’activi tat que desenvolupa, i que el segon projecte, posteriorment 
presentat com a cafè musical, redactat, com el primer, pel Sr. Sureda, portaveu del PP a la sala, 
presenten un seguit de greus irregularitats que el fan inservible.

Fins quan pensa seguir donant l’Equip de Govern al Sr. Forteza un tracte de favor que li permet tenir 
obert un negoci del qual ni les sol· licituds de llicència s’ajusten a dret?

Resposta: El Sr. Forteza reb de l’Ajuntament el mateix tracte de favor que qualsevol persona que 
tengui un expedient d’activitats en tramitació, ja que durant el transcurs de la tramitació es poden 
anar subsanant les deficiències observades per les distintes administracions fins a la concessió de la 
llicència definitiva.

Així mateix, es fa constar que si bé el projecte té algunes deficiències, aquestes són perfectament 
subsanables.

4. Per què fins a dia d’avui l’Equip de Govern no ha donat compliment al que se sol· licita al prec núm. 
6?

Resposta: Perquè tenim feines més precises i més importants que hem d’at endre.

5. Quines actuacions ha realitzat l’Equip de Govern per eradicar o al manco controlar la plaga de 
Carpobrotus Edulis des del moment que es va detectar, ara fa més d’un any?

Resposta: Eliminar i prevenir la propagació d’aquestes plantes en aquelles zones municipals on 
encara no s’han introduï t.

6. Quines actuacions ha realitzat l’Equip de Govern en relació al molt deficient servei de recollida 
selectiva de fems detectat en els punts de recollida d’Artà i la Colònia?

Resposta:  Que hi hagi alguns punts de recollida selectiva puntualment saturats no vol dir, ni molt 
menys, que el servei sigui Amolt deficient”. Està previst repartir més contenidors d’aquest tipus tant a 
Artà com a la Colònia on,  a més, està previst fer un tancament provisional del punt verd per a una 
millor utilització i control. 



7. Quan tindrà accés aquest regidor als contractes dels tècnics del Gabinet d’Urbanisme d’aquest 
Ajuntament, sol· licitats per escrit l’1-04-02?

Resposta: Pròximament, quan es regularitzi l’arxiu municipal.

Acords

1. Aprovar, per unanimitat, les actes corresponents a les sessions dels dies 5 de març i 4 d’abril de 
2002, després d’haver fet les correccions corresponents.

2. Aprovar, per unanimitat, les gratificacions del personal corresponents als mesos de maig i juny de 
2002, que s’apugen a la quantitat de 6.176,50 €.

El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

La secretària Vist i plau
El batle


